
 

    

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
 

 
 

 

 

 

Úvodník 
 

To bylo dávno, dávno, dávno           …A lidé běhávali pěšky             …To bylo dávno, dávno, dávno, 

a tenkrát dávno svět se dělil  a sotva popadali dech,  dneska už nejsou andělé 

na lidi,     andělé pluli nad vodami  a svět se dávno jinak dělí, 

kteří jen tak byli,    a vznášeli se na křídlech… na lidi hodné a ty zlé… 

a potom ještě na anděly…           

  Jan Skácel: „Uspávanka s bývalými anděly a modrým ptáčkem“ (úryvky) 

Dokud neroztáhnete křídla, nebudete tušit, jak daleko můžete doletět. (Napoleon Bonaparte)  
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Z notesu pana ředitele 
V notesu mám ještě dostatek místa až do konce školního roku, ale ani se nechce věřit, že z kalendáře se na mě dívá 

poslední obrázek. A to znamená jediné – je tu měsíc naditý akcemi, a nejen u nás v zušce. Než se ale po posledním 

měsíci rozhlédneme, otočím v notesu ještě jednu stránku zpět a v rychlosti se rád vrátím k listopadové stránce. 

Kromě několika koncertů vystoupili žáci zušky, tedy konkrétně žesťový soubor, na již druhém ročníku akce 

Svatomartinská husa na jaroměřském rynku. Svým parádním vystoupením žáci ze třídy Pavla Herzoga celou akci 

zahájili a sklidili potlesk celého náměstí. Nebývale silným bylo vystoupení souboru LDO „HuŽ“ u příležitosti Dne 

veteránů na jaroměřském hřbitově. V den, kdy si celý svět připomíná ukončení hrůz První světové války, ale také 

památku všech, kdo k boji za svobodu ve všech následujících válkách přinesli často oběť největší. 

Na jaroměřském hřbitově se sešli zástupci Města Jaroměř, zástupci armády, váleční veteráni, zástupci Obce 

sokolské. Účast mladé, dospívající generace byla pak neomylným důkazem, že úcta ke všem, které si v tento den 

připomínáme, není jen povinnou záležitostí několika zúčastněných, ale všech lidí, bez rozdílu věku, kteří mají 

v úctě bojovníky za mír a svobodu. A ještě jedna jedinečná akce se v souvislosti s naší zuškou udála, ale o ní se 

dočtete na dalších stránkách ZUŠkovin. 

Nu, a tedy k poslednímu měsíci kalendářního roku. Kromě požehnané nadílky třídních koncertů můžete zažít 

i nově vyzdobenou budovu školy našimi výtvarníky, přijít na adventní nebo vánoční koncert, můžete si zajít 

na pravý Adventní jarmark do josefovského Bastiou IV, kde vystoupí i naši dramaťáci a hudebníci. V samém 

závěru školního roku si neváhejte přijít pro hudební dárečky do jaroměřského muzea. Nadělovat tam bude náš 

Kytarový betlém Matyáše Brauna s Milošem Dvořáčkem. Přeji Vám všem, ať i přes shon předvánočního času 

naleznete dostatek klidu nejen ke srovnání věcí ve skříni, ale i ve svém srdci. Ať jste pevného zdraví na duši 

i na těle a nikdy se nepřestanete radovat z objevování krásy v umění, v lidech, ve světě. 

To Vám přeje Váš Vlastimil Kovář 

Bylo - Nebylo 

Z výtvarky: Výstava v Horním Žďáru, školní výtvarná soutěž a recy-upcy workshopy  
Ještě v listopadu jste mohli zhlédnout práce nejen našich výtvarníků na společné výstavě „Jak šel čas“ věnované 

kostelu sv. Jana Křtitele v Horním Žďáru. Především jeho historii uchopilo hned několik škol se svými žáky 

ze Dvora Králové a okolí, například tamní Gymnázium nebo ZUŠ ze Dvora Králové. Život na středověké vesnici, 

řemesla nebo těžká práce v zemědělství, požáry a epidemie, válečná tažení. Žáci a studenti škol se zaměřovali 

na vybrané a v archivech dostupné úseky ze života obyčejných lidí. Naši žáci si vzali na mušku kameníky 

a stavitele kostelíka. Možná to tak bylo, možná ne, kresby, malby na látce i kombinované techniky jsme 

představili před oltářem. To vše za asistence paní Kazmirowské, která si vzala organizaci a uskutečnění výstavy 

na starost. Genius loci místa byl silný a výstava se moc podařila. Děkujeme za nabídku uskutečnit si výlet v čase. 

Určitě se sem rádi vrátíme. 

 

Ale zpátky ze zimy do tepla. V prostoru třídy, našeho výtvarného ateliéru, proběhla letošní první školní výtvarná 

soutěž pod názvem „Módní přehlídka vesmírných těles“. Dobrovolná účast žáků, zajímavé nápady provedení, 

kvalitně zpracovaná dílka měla široké rozpětí. Od kreseb a maleb přes trojrozměrné objekty z polystyrenu, papíru  

nebo izolepy či samotvrdnoucí hmoty. Tři nápadité textilní kreace. Dvě věkové kategorie žáků mají své vítězky: 

Nicol Dohnalovou a Kristínu Křižanovou. Gratulujeme!  
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Návštěvu lektorů z Cirkulárního 

centra v Jaroměři - Josefově 

(https://www.recyupcy.cz/) jsme 

přivítali hned dvakrát. Starší 

výtvarníci vytvářeli na zakázku 

pro Domov svatého Josefa v Žirči 

vánočně vyšňořené sněhuláky 

z odpadových výrobků (ráfků od kol, 

textilu, knoflíků), jiní si vyzkoušeli 

tvorbu vánočních ozdob 

z ruliček od toaletních papírů. 

Výroba z materiálu, který by 

po svém dosloužení či nevyužití 

skončil v koši, není pro nás 

výtvarníky nijak cizí. 

O materiálových bankách se hodně 

mluví a zatím, sice pomalu, ale jistě, 

se vkrádají do povědomí stále 

většího množství lidí. Na poslední 

straně našeho časopisu najdete 

ukázku, jak si vytvořit pěkné ozdoby třeba na vánoční stromeček, na zeď nebo nad slavnostně prostřený stůl. 

 

Mladší žáci se zasnili a přenesli se nad mraky, tam, co žijí andělé. Hebké pavučinky nadýchaných, mlhou 

opředených polštářků rozpíjeli anilinovými barvami do vlhkého podkladu, anebo grafitovým práškem přejížděli 

prsty po okrajích natrhaných papírových šablonek. Poslové blížících se svátků nezahálejí a možná je zahlédnete 

skulinkou mezi mraky i vy. Potom šeptejte, ať je nevyplašíte. RU                (Anděly z VO najdete na titulní straně.) 

 

Když je mysl lidí zastřena zlostí nebo nenávistí, nemůže na ně dosáhnout žádný anděl. Michael Jackson 
 

Jan Skácel 

Naděje s bukovými křídly 
 

     novému ránu rožnem svíci někdy se anděl na nás hněvá  
      je neznámé a nemá tváře  anděla máme každý svého 

      jak anděl v dřevu lípy spící a naděje má z buku křídla 

      a čekající na řezbáře  a srdce z dřeva lipového 

https://www.recyupcy.cz/
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Podzimní koncert 
Zpříjemnění sychravých podzimních dnů určitě přinesl všem posluchačům Podzimní koncert konaný ve středu 

27. listopadu 2024 v koncertním sále naší školy. První pódiovou zkušenost v záři reflektorů zažili žáci PHV C, 

kteří pod vedením paní učitelky Jarky Holasové a Markéty Kočí předvedli zvukové hádanky a zazpívali několik 

lidových písní. Mnohým z nich možná koncert pomohl s rozhodnutím, jakému nástroji by se v budoucnu chtěli 

věnovat. A výběr to byl pestrý – zazněly tóny klavíru, varhan, klarinetu, zobcové flétny, bicích, kytary, trumpety, 

pozounu i kláves. Poprvé před lidmi se představil také jazzový soubor Blue Skies Band pod vedením pana učitele 

Petra Slezáka. Premiéra to byla vskutku povedená a jejich vystoupením byl koncert krásně zakončen. 

Velký dík patří panu řediteli Vlastimilu Kovářovi za uvádění koncertu s noblesou jemu vlastní a publiku, které 

každého vystupujícího odměnilo vřelým potleskem.                                                                         Nikola Hrušková 

 

 

Přelet nad loutkářským hnízdem 2024 
Soubor Popcorn se v sobotu 9. listopadu už podruhé zúčastnil divadelní přehlídky Přelet nad loutkářským 

hnízdem, přehlídky nejinspirativnějšího loutkového divadla profesionálních a amatérských souborů v minulé 

divadelní sezóně v divadle Minor v Praze. 

 

 

Popcorn 13. 12. 2018 při finále Čtenáře na jevišti a 9. 11. 2024 na Přeletu nad loutkářským hnízdem v Minoru 
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Svou inscenaci jsme zahráli a potom jsme měli možnost zhlédnout další tři představení, která byla velmi 

různorodá a inspirativní. V prostoru Ponorka jsme viděli představení „Ze života lemurů“ od studentů KALD 

(Katedra alternativního a loutkového divadla) DAMU, které bylo velmi hravé a pro děti, a i nám se líbilo. 

Na Malé scéně jsme viděli inscenaci Kriplštreka divadla Líšeň, i přesto že jsme byli unavení, nás představení 

zaujalo. Krásnou tečkou za naším celým sobotním programem bylo představní Divadla Drak z Hradce Králové 

„Válka světů“ v nabitém velkém sále. Domů jsme jeli plní zážitků z divadla i Prahy.                                          Agu 

Popcorn na Přeletu  
Soubor Popcorn byl už podruhé pozván do programu festivalu Přelet nad loutkářským hnízdem, tentokrát 

s inscenací „Hostinec U Tří“. V sobotu 9. listopadu ráno jsme vyjeli z Jaroměře směr Praha. Hráli jsme v divadle 

Minor na Malé scéně v 11 hodin. Řekla bych, že se jednalo o derniéru, i když člověk nikdy neví, a byl to povedený 

výstup. I když jsme inscenaci už mnohokrát hráli, trocha nervozity cítit byla. Den předtím jsme měli pouze jednu 

zkoušku, ale všechno dobře dopadlo. Po našem představení jsme měli chvíli rozchod na oběd a pak jsme se vrátili 

na další festivalový program. Přelet jsme si užili, ač jsme z něho viděli pouze kousek a zároveň jsme měli 

příležitost nasát atmosféru předvánoční Prahy. Viki                         Přelet nad loutkářským hnízdem [Novinky] 

 

Představujeme…Dubinu 
 

150 nových dubů po 150 letech 

V blízkosti města Jaroměře, na jaroměřských lukách, dubový les rostl dost možná už v 16. století. Před 150 lety 

rozhodli zástupci městské rady o vykácení celé jaroměřské „Dubiny“. To byl záměr, který se setkal s velkým 

odporem jaroměřanů, kteří si místo oblíbili jako cíl svých vycházek. I přes nelibost části občanů bylo kolem 700 

vzrostlých dubů pokáceno, dřevo prodáno v dražbě a z prostředků vložených do zúročujícího se fondu byl nakonec 

podporován i kulturní život města.  

V roce 2023 přišlo Kolegium hraběte Šporka s iniciativou Dubinu obnovit v její historické pozici. Kolegium 

oslovilo vedení města, které k záměru zaujalo vstřícný postoj. V rámci festivalu Jařinec 2023 došlo k slavnostní 

výsadbě pamětního dubu v městském parku za účasti dalších zástupců kulturní obce. Smyslem této akce bylo 

spojit představitele kulturní obce města Jaroměř a nadchnout je pro myšlenku navrácení 150 dubů v duchu 

rozšířeného hesla: „Co zaseješ, to sklidíš – co sklidíš, to zasej.“ Kulturní spolky a instituce jsou vděčné za peníze, 

které kdysi pomohly rozvoji města a jeho kultury, a uvědomují si, že kultura potřebuje svoje duby do budoucna, 

třeba i jako záložní zdroj financí. Dub je zároveň symbolem trvanlivosti, dlouhověkosti a síly, vlastností, které 

bychom si pro jaroměřskou kulturu určitě všichni přáli. A v úterý 19. listopadu se vše podařilo. Za velké podpory 

města, technických služeb města Jaroměře, přiložili ruku i finanční podporu k dílu MKS Jaroměř, Kladská stezka, 

Střední škola řemeslná, ZŠ Křišťál, ZUŠ F. A. Šporka, Jakub Mertlík, dále TJ Sokol Jaroměř, LD Maminy, 

Městské muzeum Jaroměř, Výtopna, pan Martinec a mnoho dalších. Pokud jste výsadbu nestihli, nezoufejte. Místa 

je ještě k dispozici hodně a možná i Vaším přispěním dojde do budoucna k návratu všech sedmi set dubů 

do jaroměřské Dubiny.                                                   Za Kolegium hraběte Šporka a jeho ZUŠku Vlastimil Kovář 

 

Člověk dokonale učený jest strom na kořenu vlastním stojící, 

svou vlastní vláhou se napájející, vždycky stále a čím dále 

tím silněji rostoucí, zelenající se, kvetoucí, ovoce nesoucí. 

Jan Amos Komenský 

https://prelet.cz/index.php?lmut=cz&part=novinky
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Blýskání na časy (pravidelně nepravidelná 

rubrika) 
V knize Pavla Čecha najdeme leccos z předchozích knížek - tak třeba opuštěnou 

zahradu, čerta i titulního anděla - ale přesto je tahle knížka něčím jiná. Pochopitelně 

je o andělovi, ale taky je o tom, jak jsme na tom s anděly my sami. A že andělů je 

na světě potřeba, i když třeba oni samotní o tom někdy pochybují. Asi jsme 

od Pavla Čecha zvyklí na knížky veselejší, i když v každé z nich se nějaká ta temná 

nota rozezní. Jenže ony i ty temné noty, i ten anděl letící - kam? - vždycky v sobě 

nesou naději, která má křídla, a klidně - jak to pan Skácel kdysi překrásně napsal - 

třeba křídla dosti nečekaná.                                                                       Radek Malý 

         Přišli jsme… 
Den válečných veteránů 

V pondělí 11. listopadu jsme slavili, kromě svátku svatého Martina také Den válečných veteránů. V tento den se 

na většině hřbitovech po zemi uctívá památka těch, kteří ve válkách padli za naši svobodu. V Jaroměři na hřbitově 

se takovýto ceremoniál konal, a náš dramaťák nabídnul menší vystoupení, kterého se ujal ryze holčičí soubor HuŽ. 

S přípravou jsme začaly zhruba před měsícem. Rozhodly jsme se čerpat z lidové poezie, která je vojenských textů 

plná. Každá si vybrala báseň podle svého a Jarka sestavila scénář, s rudými růžemi, svíčkami a pochodovým 

bubnem. Zkoušely jsme ještě ráno a vyjely. Očekávaly jsme pár lidí, kladení věnců, hymnu, pana ředitele Kováře, 

paní místostarostku, Verčiny rodiče… Taky jsme čekaly, že nám bude v chladnem počasí zima, nebudeme moc 

slyšet, ale i tak všechnu naši energii pošleme do nebe.  

 

Co jsme ale nečekaly bylo asi dvacet vojáků, kteří přijeli uctít památku za armádu ČR. Vše se organizovalo 

na místě. Sokolové drželi čestnou stráž, promluvila paní místostarostka Jaroměře a pak jsme přišly na řadu my.  

Nervózní jsme byly všechny a pro naše tři nové členky to byl křest ohněm, ale vše, co jsme si domluvily 

na zkouškách, nám zafungovalo, a podařilo se! A i když foukal vítr a svíčky šly hůř zapálit, nakonec se vše 

povedlo. Po skončení minuty ticha jsme se i po pěkných reakcích přítomných všechny shodly, že takto vydařené 

vystoupení jsme ještě nezažily.                                                                                                                            Honza 

 

Recy-Upcy dílna také v dramaťáku 
Přijeli za námi dva muzikanti. Ale ne, jen tak 

ledajací muzikanti! Už jste někdy viděli 

někoho, kdo by si své hudební nástroje 

vyrobil sám z věcí, které by ostatní vyhodili? 

Někoho takového jsme měli možnost potkat 

a poznat i v dramatickém souboru Naplno 

a opět nejen to, protože si každý v ten den 

donesl domů buben a paličky. Nejdříve jsme 

si povídali o recyklaci a upcyklaci a pak si 

prohlédli, co všechno se dá z věcí, které 

dosloužily, vyrobit. Teď se asi ptáte, jak jsme 

si ty bubny vyrobili? No, dostali jsme PET 
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lahve a papírové trubky od textilu a koberců. Lahve jsme na okrajích ustřihli a potom je na tubu opatrně 

nastřelovací sešívačkou připevnili. Pánové nám pomohli vše ohřát horkovzdušnou pistolí a začistit okolo starou 

duší. Stačilo už jen polepit nebo pomalovat podle svého a na paličky (staré čínské hůlky) namotat kousek duše. 

Ema svůj buben hned druhý den vyzkoušela ve škole na Bubnovačce, což je bubnovací akce proti násilí na dětech 

v rodinách, aby bylo děti slyšet. Lektorům z cirkulárního centra děkujeme za ukázku a další možnosti 

k přemýšlení! Běta a Verča                                                                     Bubnovačka – Dětství bez násilí 
 

viděli jsme… 

 

 

…podzimní koncert starších žáků Naše úroda… 
 

 

…a Blue Skies Band na Podzimním koncertu. 

 

…a zvítězily!  

 

Vánoce pro kočku  
Uvěříte, když vám napíšu, že i kočky slaví Vánoce? Vážně! A nejraději ze všeho mají krabice, mašle, provázky, 

ozdobičky, zmuchlaný balicí papír… a vlastně i samotný vánoční stromeček. Naše, dnes už šestiocasá 

a čtyřiadvacetitlapková, smečka Vánoce přímo miluje. Vše začíná právě stromečkem. Jakmile se objeví 

v obývacím pokoji vánoční strom, ať už umělý, snesený z půdy nebo opravdový voňavý a pichlavý, začínají se 

sbíhat všechny ty měkoučké tlapičky z celého domu na jedno místo. Na 

oko dělají, že je to vlastně vůbec nezajímá, ale ve skutečnosti mytím 

kožíšku a líným protahování maskují svou kočičí nervozitu z toho, že čas 

Vánoc je zase tu. To bude práce a povinností! Počkat si na to, až „otroci“ 

postaví stromeček, ozdobí ho a konečně odejdou a nechají plyšové kožíšky 

dělat svou práci. To se musí přeci všechno prozkoumat, stromeček celý 

prolézt, otestovat, jak pevně na něm drží ozdobičky a vybrat si tu nejlepší 

na „kočkobal“, tradiční vánoční kočičí sport. A to je, panečku, velká 

zodpovědnost! Říkáte, že takhle Vánoce ve vašich domácnostech 

nevypadají? Nebojte, ještě máte čas vše napravit! Můžete navštívit 

nejbližší útulek a nějaké opuštěné kočičce nabídnout nový domov plný 

výzev, hlazení, tulení, drbání a voňavých dobrot. Právě v této předvánoční 

době totiž útulky praskají doslova ve švech a každá tlapička smutně 

https://www.detstvibeznasili.cz/kampane/bubnovacka
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vyhlíží, jestli už to slibované štěstí dorazilo. A pokud adopce kočičky náhodou neklapne, zkuste nakoupit pytel 

kvalitních granulí, masové konzervy, pelíšek, kočkolit nebo třeba nějakou hračku a odvézt to do útulku. 

Pod vánočním stromečkem si pak můžete říct, že jste dali ten nejhezčí dárek a pomohli kočičce, která si sama 

takový osud nevybrala. Milí současní či budoucí kočkomilové, musím jít. Nejmladší přírůstek (Borůvka, 6 měsíců) 

mi zvědavě četla přes rameno a šla zjišťovat od ostatních členů smečky, jak se hraje kočkobal. Jdu zachránit, co se 

dá!                                                                                            Krásné a pohodové, třeba i kočičí, Vánoce přeje ALV 

 

 Do šatny 

 

Vyrobte si vánoční ozdoby z roliček od toaletního papíru na stromek, nad okno nebo na špejli a zapíchněte 

do květináče. Sněhuláky do zahrady nebo ke dveřím z vyřazených ráfků ze starých jízdních kol.                         RU 

 

Sněhulák: To je divné, všude cítím mrkev!   Na Vánoce se těším také proto, že máme ve vaně  

       kapra a já se týden nemusím mýt. 

Některé děti jsou drzé a nevychované, 

ale nebylo by správné házet všechny            Výzva pro všechny známé, kterým jsem dal k Vánocům 

do jednoho pytle. Proto si každý čert nosí svůj.           knížku…Do knihovny ji musíte vrátit do konce února! 

 

 
…Tak podej, podej mi ještě ten kalich 

to víno, co s nocí se měnívá na líh 

snad na dně se perlama zaleskne 

pak vyměním veselé za teskné 

písně 

a pak hoře se skutálí do jedné básně 

ta báseň se vsákne a na Zemi zasněží 

a po prvním slunci a s první tmou 

ta kometa zamíří nad Letnou… 

         Zuzana Navarová & KOA : Andělská 

Zuzana Navarová | Úvodní strana 
   

   vystřihovánky pro všechny příležitosti: Markéta a Petr Vránovi 

 
 

Štěstí, zdraví, pokoj svatý vinšujeme vám! 

Mějte překrásné vánoční svátky, plné klidu, pokoje a odpočinku od každodenního běhu.  

Těšíme se na vás v novém roce, který ať přinese jen radost, zdraví a sílu nové překážky překonávat! 
 

 

Základní umělecká škola F. A. Šporka, Jaroměř, Na Obci 142, 550 01 Jaroměř, tel. 491 812 356, 

     e-mail: info@zus-jaromer.cz , www.zus-jaromer.cz 

4. číslo vychází 2. prosince 2024 s anděly na každé straně a s přáním: 

Ať jsou na té Vaší straně nejen o Vánocích. 

                   redakční rada: RU (Radka Ulichová), Viki (Viktorie Ulrychová), Agu (Agáta Matesová) 

-ALV- (Anna Leopolda Vejvodová), Honza (Barbora Honzíková), Běta (Běta Madarászová) 

Verča (Veronika Ponomarevová), VK (Vlastimil Kovář), foto: archiv ZUŠ, šéfredaktor: Jé (Jarka Holasová)  

https://www.youtube.com/watch?v=jGQO_xBCL0g
https://navarova.cz/
https://www.vranovi.cz/
mailto:info@zus-jaromer.cz
http://www.zus-jaromer.cz/

